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زین الدین:  رحمان  سیاسی-  گروه 
این روزها باز هــم موضوع حجاب و 
قانون مصوب مجلس محل مناقشــه 
میان قوای مجریه و مقننه شده است 
و دولت در پی این است که لایحه ای 
برای اصلاح این قانون به مجلس ارایه 

دهد.
رهبر انقلاب در ســال 91 و در ســفر 
به استان خراســان شمالی در جمع مردم 
دربــاره حجاب نکات مهم و ارزشــمندی 
فرمودند که نشــان از دوراندیشــی ایشان 

دارد.
ایشان در جریان ســفر خود به استان 
خراســان شــمالی درباره حجــاب برخی 
اســتقبال کنندگان خطاب به مســئولان 
فرمودند:  »خودتان را مجهز کنید، مسلح 
به ســلاح معرفت و استدلال کنید، بعد به 
ایــن کانونهای فرهنگــی - هنری بروید و 

پذیرای جوانها باشید.
بــا روی خوش هــم پذیرا باشــید؛ با 
ســماحت، با مدارا. فرمود: »و ســنّة من 
نبیّه«، که ظاهراً عبارت اســت از »مداراة 
النّــاس«؛ مدارا کنید. ممکن اســت ظاهر 

زننده ای داشته باشد؛ داشته باشد. 
بعضی از همین هایی که در اســتقبالِ 
امــروز بودند و شــما - هم جنــاب آقای 
مهمان نــواز، هم بقیه آقایان - الان در این 
تریبون از آنها تعریــف کردید، خانم هائی 
بودنــد کــه در عــرف معمولی بــه آنها 
می گویند »خانم بدحجاب«؛ اشــک هم از 
چشمش دارد میریزد. حالا چه کار کنیم؟ 
ردش کنید؟ مصلحت اســت؟ حق است؟ 
نه، دل، متعلق به این جبهه اســت؛ جان، 
دلباخته به این اهداف و آرمانهاست. او یک 
نقصی دارد. مگر من نقص ندارم؟ نقص او 
ظاهر است، نقصهای این حقیر باطن است؛ 

نمی بینند. 
»گفتا شیخا هر آنچه گوئی هستم / آیا 
تــو چنان که مینمائی هســتی؟«.  ما هم 
یــک نقص داریم، او هم یــک نقص دارد. 
با این نگاه و بــا این روحیه برخورد کنید. 
البته انسان نهی از منکر هم می کند؛ نهی 
از منکر با زبان خــوش، نه با ایجاد نفرت. 
بنابراین با قشر دانشجو ارتباط پیدا کنید.«

نادیده گرفتن سخنان رهبری 
در قانون عفاف و حجاب

به نظر می رسد این سخنان رهبر انقلاب 
هرگز بخصوص در لایحه ای که در مجلس 
به تصویب رســیده است و امروز به عنوان 
قانون عفاف و حجاب مطرح شــده است، 
اصلا مورد توجه قرار نگرفته و بخش هایی 
از سخنان ایشــان که درباره نهی از منکر 
با زبان نرم اســت، بخصوص در این لایحه 

دیده نشده است.
رئیس جمهور پزشــکیان نیز در جریان 
چهاردهم  جمهــوری  ریاســت  انتخابات 
چندین بــار در صحبت هایش از فرهنگ 
ســازی درباره حجاب گفــت و گفت که 
نمی شــود با زور و درفش با مردم برخورد 

کرد.
پزشــکیان البته تنها نماینــده ای در 
مجلس بــود که در جریــان اتفاقات پس 
از درگذشــت خانم مهسا امینی در صحن 
علنی ســخنرانی کــرد و اقدامات صورت 
گرفتــه برضد مردم را نکوهیده دانســت. 
وی همین ســخنان را در جریان تبلیغات 
انتخاباتی نیز چندین بار از تریبون ها و در 
ســفرهای مختلف گفت و گفت که باید با 
زبــان خوش ما مردم صحبــت کرد و آنها 
را برای حفظ مســایل شرعی متقاعد کرد 

همانگونه که شــهیدان بهشتی و مطهری 
این کار را انجام می دادند.

روند تهیه و رسیدگی به قانون حجاب
اما لایحه عفاف و حجاب مردادماه سال 
گذشته از ســوی قوه قضائیه و آنگونه که 
حجت السلام اژه ای می گوید در 5 ماده به 
دولت تحویل داده شد تا پس از تصویب در 
هیات دولت از سوی معان پارلمانی رئیس 

جمهوری به مجلس تقدیم شود.
اما دولت نیــز مواد دیگری به آن افزود 
و درنهایت در صحن علنی برای بررســی 
مخفــی آن یعنــی بصورت اصــل 85 در 
کمیســیونی ویژه با حضــور نمایندگانی 
تندرو بررسی و به شورای نگهبان فرستاده 

شد.
شــورای نگهبــان نیز بعــد از گرفتن 
چندین بار ایــراد از تایپی تا محتوایی آنرا 
به مجلس فرســتاد تا کمیســیون دوباره 
اشــکالات را برطرف کنــد و درنهایت این 
لایحــه که بصورت فوری بــه دلیل اینکه 
همزمان شــده بود با اتمام مجلس یازدهم 
و شهادت رئیس دولت سیزدهم به شورای 
نگهبان فرستاده شده بود چند روز قبل به 
تایید این شورا رسید ولی مسعود پزشکیان 

از ابلاغ آن صرف نظر کرده است. 
به همین دلیل براساس قانون محمدباقر 
قالیبــاف می توانــد درصورت عــدم ابلاغ 
مصوبه مجلس از سوی رئیس جمهوری به 
دستگاه های اجرایی، خود راسا اقدام کرده 

و آنرا ابلاغ کند.
تصمیم دولت درباره چگونگی اجرای 

قانون عفاف و حجاب
اما این روزها ســخنان دیگری در این 
زمینه شنیده می شود از جمله عدم نگارش 
آیین نامه های آن تا تقدیم لایحه ای جدید 
از سوی دولت به مجلس برای اصلاح قانون 

پیشین.
شــهرام دبیری معاون پارلمانی رئیس 
جمهوری روز شنبه به خبرگزاری مهر در 
رابطه با آخرین وضعیت طرح قانونی عفاف 
و حجاب، گفت: »ما درخواست کردیم فعلًا 
این قانون ابلاغ نشود و یک لایحه اصلاحی 
به مجلس ارســال می کنیم تا این موضوع 

فعلًا متوقف شــود و ســپس بررسی های 
بیشتر را انجام دهیم. 

در حــال آماده کــردن لایحه اصلاحی 
قانــون عفــاف و حجاب برای ارســال به 
مجلس هســتیم.« اما از سوی دیگر اکبر 
رنجبــرزاده، نماینــده مردم اســدآباد در 
مجلس به خبرآنلاین در مورد چرایی ابلاغ 
نشدن قانون عفاف و حجاب در موعد مقرر 
گفت: »من عضو هیات رئیســه نیستم اما 
می دانم که شــورای عالی امنیت ملی فعلًا 

مانع شده و متوقف شده است.« 
وی گفــت: »از آنجایی که این شــورا 
بالاترین رکن تصمیم گیر درباره مســائل 
امنیتی کشــور اســت، تصمیــم گرفتند 
ایــن اتفاق بیافتــد و همه تابع مســیر و 

چارچوب های قانونی در کشور هستیم.«
وی در پاســخ به اینکه شــورای عالی 
امنیت ملی تا چه زمانی اجرای قانون عفاف 
و حجاب را متوقف کرده است، اظهار کرد: 
»من زمانش را نمی دانم اما فکر کنم زمان 

نداده و فعلًا گفته که اجرا نشود. 
در حقیقت تصمیم شورای عالی امنیت 
ملی این است که به لحاظ مصالح و مسائلی 
که آنها تشــخیص دادند، فعلا اجرا نشود، 
بالاخره آن هم یک مسیر قانونی است، اگر 
چه همه مصوباتی که تا الان قانون شــده 
توسط رئیس مجلس ابلاغ شده اما مافوق 
همه قوانین بحث مصلحت و امنیت کشور 
است که وقتی شورا این تصمیم را گرفته، 
قطعاً همگان متفق به تصمیم شورای عالی 

امنیت هستند.«
رنجبــرزاده در واکنــش بــه اینکه آیا 
شورای عالی امنیت ملی هفته گذشته و در 
خلال بررســی لایحه بودجه توقف اجرای 
قانون عفــاف و حجاب را اعــلام کرده؟، 
خاطرنشــان کرد: »من اطــلاع ندارم چه 
 زمانی اما اخباری که ما دریافت کردیم، این

 است.«
از ســوی دیگر یک نماینده نزدیک به 
هیات رئیسه مجلس شــورای اسلامی که 
خواســت نامش افشــا نشــود، بازهم به 
خبرآنلاین درباره اینکه توافق میان قالیباف 
و پزشکیان برای ابلاغ نکردن قانون عفاف و 
حجــاب صحت دارد یا خیر، گفت: »دولت 

ان قلت هایــی دارد و مجلس هم پذیرفته 
که دولت اصلاحات مدنظر خود را در قالب 
لایحه به مجلس بدهــد و بعد نمایندگان 
بتوانند کاری که باید انجام شــود، را انجام 

دهند.«
وی در پاســخ به این سوال که »آیا در 
مورد ابلاغ نشــدن قانــون عفاف و حجاب 
میان دولت و مجلس توافق صورت گرفته 

است؟« تصریح کرد: بله.
علــی ربیعی دســتیار اجتماعی رئیس 
جمهور در حســاب کاربری خود در شبکه 
اجتماعی ایکس نوشت:  »سپاس از رئیس 
جمهــور که اجرای این قانون را با توجه به 
تبعات اجتماعی آن در دستور کار شورای 

امنیت ملی قرار داد.«
پیش بینی مخالفت دوباره

 تندروهای مجلس
 با لایحه جدید

بــه نظر می رســد این بــار نمایندگان 
تنــدرو که در مجلس بیشــتر بــه دنبال 
حاشــیه ســازی برای دولت هســتند تا 
 اینکــه در هــر جایــی بخواهنــد چوب

  لای چرخ پزشکیان بگذارند، بازهم با لایحه 
دولت مخالفــت خواهند کرد اما قطعا این 
خواست مردم است که این لایحه بصورت 
شفاف و علنی در صحن مجلس بررسی شود 
 و نمایندگان مخالف و موافق نظرات خود را 
بصورت شــفاف واضح و روشن بیان کنند 
تــا مردم بدانند کــه وکلای خود در خانه 
 ملت چگونــه در زندگی انها تاثیرگذارند و 
آنچه که آنها می خواهند را انجام می دهند 
 یــا اینکه هرکدام ســاز خــود را خواهند

 زد.
این بار مردم از نمایندگان شفافیت در 
رسیدگی به موضوعات مهم را خواستارند 
تا بصورت کاملا واضح درباره مســایلی که 
آنها حساســیت  برای  بصورت مســتقیم 
ایجاد می کند، نظاره گر باشند و بدانند که 
چگونه وکلای خود در مجلس حامی منافع 
مردم هســتند که البته امیدواریم این بار 
نمایندگانــی که با حداقــل آرا به مجلس 
دوازدهم راه پیــدا کرده اند، بجای حمایت 
از هــم حزبی و جناحی هــای خود در پی 

بازکردن دایره منافع ملی باشند.

معاون اول رئیس جمهوری با تأکید 
بر اینکه بهره گیری از توان شرکت های 
دانش بنیان و انتقال فناوری های نوین 
و روز دنیا در اجرای طرح ها، اولویت و 
تصریح  است،  راهبرد دولت چهاردهم 
کــرد: پیش از الزام قانونی پیوســت 
فناوری در اجــرای طرح ها باید باور و 
از توان ســاخت  فرهنگ بهره گیری 
و  فناورانه  پرکاربــرد  اقــلام  داخلی 
در  بنیان  دانش  از شرکت های  حمایت 

کشور نهادینه شود.
محمدرضــا عــارف در نهمین جلســه 
شورای اقتصاد در ســال 1۴۰۳ با تأکید بر 
اینکه وزرای دولت چهاردهم در بهره گیری 
از توان شــرکت های دانش بنیان پیشــتاز 
هســتند، خاطرنشــان کرد: قطع وابستگی 
کشــور به فناوری های سایر کشورها تنها با 
کمک اســتفاده از شرکت های دانش بنیان 
و مراکز علمی و پژوهشی امکان پذیر است و 
تجربه سالیان گذشته نشان داده است این 

شرکت ها در همه زمینه ها درخشیده اند.
معاون اول رئیس جمهوری تصریح کرد: 
هزینه های عــدم بهره گیری از فناوری های 
روز جهان و تکیه بر تــوان علمی داخلی با 
وجود جوانــان نخبه و تحصیل کرده ایرانی 
در اقتصاد کشور طی سالیان گذشته مشهود  
است و پیوســت فناوری در تمامی طرح ها 
علاوه بر الزام قانونی یک نیاز اساسی و مبرم 
کشور اســت تا زمینه رشد این شرکت های 

دانش بنیان نیز فراهم شود.
عارف با اشــاره به اجرای هرچه سریع تر 
طرح های وزارت نفت در میادین مشــترک 
نفتــی بــا توجه بــه تأثیر اساســی آن در 
اقتصاد و درآمدهای کشــور و با بیان اینکه 
توسعه میادین مشترک نفتی راهبرد دولت 
چهاردهم است گفت: در دولت چهاردهم به 
دنبال عددسازی و ارایه آمار صرف نیستیم و 

می خواهیم به دور از شعارزدگی عمل کنیم 
و خوشبختانه وزرای دولت در هماهنگی و 

همکاری کامل با یکدیگر هستند.
معاون اول رئیــس جمهوری همچنین 
به اجرای طرح هــای بهبود و افزایش تولید 
میادین مشترک آذر در ایلام و میدان نفتی 
مسجدسلیمان اشــاره و تصریح کرد: مردم 
مسجد سلیمان حق بزرگی به گردن کشور 
دارند و همچنین مردم غیور ایلام در هشت 
ســال دفاع مقدس دفاع جانانه ای در برابر 
دشمنان بعثی کشور داشتند و وظیفه دولت 
اســت تا در اجرای طرح هــای بزرگ نفتی 
توجه ویژه ای به توســعه زیرســاخت ها به 
ویژه جاده ها و خدمات عمومی مردمان این 

منطقه داشته باشد.
همچنیــن در این جلســه کــه رئیس 
ســازمان برنامه و بودجه، سخنگوی دولت، 
معــاون علمی و فنــاوری و اقتصــاد دانش 

بنیــان رئیس جمهور، دبیــر هیأت دولت، 
وزرای نفــت و جهاد کشــاورزی و رئیس 
کل بانــک مرکزی حضور داشــتند، ســه 
طرح توســعه میادین نفتی آزادگان، آذر و 
مسجدسلیمان با ســرمایه گذاری مستقیم 
1۲ میلیــارد دلاری و تعییــن محل تأمین 
این سرمایه گذاری به تصویب رسید که این 
قراردادها بلندمدت بــوده و در طول زمان 
قــرارداد مجموعاً درآمــدی در حدود 1۴۰ 
میلیــارد دلار برای دولت ایجاد خواهد کرد 
و در اجرای این طرح ها استفاده از ظرفیت 
شرکت های داخلی و دانش بنیان دیده شده 
اســت. لازم به ذکر است که طرح »توسعه، 
بهبــود بازیافــت، افزایش تولیــد و انجام 
عملیات بهره برداری میدان مشترک نفتی 
آزادگان« با پیشــنهاد وزارت نفت و بعنوان 
بزرگترین پروژه های نفتی کشــور با هدف 
تولید بــرآوردی تجمعی اضافی حدود هزار 

و ۷۶5 میلیون بشــکه طی بیست سال به 
تصویب اعضای شورای اقتصاد رسید.

همچنین طرح »بهبود بازیافت، افزایش 
تولید و انجــام عملیات بهره برداری میدان 
مشــترک نفتی آذر« با سرمایه گذاری یک 
میلیارد دلاری و اضافه شدن 1۷۷ میلیون 
بشــکه تولید نفت در طی ۲۰ سال قرارداد 
به ظرفیت تولید نفت کشــور دستور دیگر 

جلسه بود که به تصویب اعضا رسید.
در ادامه این جلسه که به ریاست معاون 
اول رئیس جمهور برگزار شد، طرح »توسعه 
و بهره بــرداری یال شــمالی میدان نفتی 
مسجد سلیمان« با ســرمایه گذاری ۲5۷ 
میلیــون دلاری و هدفگذاری افزایش تولید 
۲1 میلیون بشکه نفت طی ۲۰ سال قرارداد 

مصوب شد.
 1۴/۰8/1۴۰۳ مــورخ  مصوبــه  اصلاح 
شــورای اقتصاد در خصــوص تعدیل نرخ 
عــوارض آزادراهی دولتی کشــور از دیگر 
مصوبات این جلسه بود که با رویکرد عدالت 
در دریافت عوارض آزادراهی بر اساس میزان 
پیمایش به تصویب اعضا رســید و در این 
راســتا پرداخت عوارض آزادراهی بر اساس 
میزان پیمایش در آزادراه محاســبه خواهد 
شــد و همچنین کاربران دایمی و شخصی 
آزادراه و کاربــران عمومی بر اســاس میزان 
 تــردد در ماه مشــمول تخفیــف خواهند 

شد.
در راستای این مصوبه و با هدف کاهش 
تصادفات و تلفات ناشــی از تلفات جاده ای 
مقرر شد از طریق هوشمندسازی سامانه ها 
و فناوری هــا، دیجیتال ســازی ســازمان 
راهداری و حمل و نقل جاده ای بخشــی از 
منابع حاصل از افزایش عوارض آزادراهی به 
منظور توسعه فناوری و سامانه ای با اولویت 
اســتفاده از ظرفیت های شرکت های دانش 

بنیان صرف شود.

»مردمسالاری«رفتاردولتدربارهابلاغقانونعفافوحجابرابررسیمیکند

دولت با اصلاح قانون عفاف و حجاب، در مسیر خواست ملت

عارفدرجلسهشورایاقتصادتاکیدکرد

توسعهمیادینمشترکنفتیراهبرددولتچهاردهم

عذرخواهیرئیسجمهوریازمردمبابتمسالهگاز
رئیس جمهوری با اشــاره به کمبود گاز گفت: باید از مردم عزیز کشورمان 
عذرخواهی کنیم که در یک وضعیتی قرار گرفته ایم که مجبور هستیم امسال 
رعایت کنند. ان شاءالله سال دیگر تلاش خواهیم کرد که این اتفاقات نی افتد.

مســعود پزشــکیان، رئیس جمهور در حاشــیه آیین تجلیل از وزشکاران 
المپیکی و پارالمپیکی، در گفت و گویی در پاسخ به این سوال که دلتان برای 
ورزش تنگ نشده است، در پاسخ با خنده گفت که چرا؛ گاهی یواشکی می روم 
و ورزش می کنم. او با اشــاره به همراهانش و در پاســخ به اینکه چه ورزشی 

می کند، بیان کرد: چند روز پیش همراه با این ها رفتیم و کمی دویدیم. 
رئیس جمهوری با اشاره به پیوستن ورزشکاران به پویش »دو درجه کمتر« 
گفت: باید از مردم عزیز کشــورمان عذرخواهی کنیم که در یک وضعیتی قرار 
گرفته ایم که مجبور هســتیم امسال رعایت کنند. ان شاءالله سال دیگر تلاش 
خواهیم کرد که این اتفاقات نیفتد. همانگونه که گفتم یا راه پیدا خواهیم کرد 
یا راه می سازیم. نمی گذاریم مردم کشورمان مشکلی داشته باشند. همه کمک 

کنیم، دست به دست هم دهیم و ایران را آباد کنیم.

پزشکیان:
ایرانبااتحادوتلاشبهقلههایافتخار

خواهدرسید
رئیس جمهوری در مراسم تجلیل از قهرمانان المپیکی و پارالمپیکی کشور، 
با حضور مربیان، مدیران و مسئولان حوزه ورزش، به اهمیت تلاش، اتحاد و باور 
به توانمندی های ملی پرداخت و بر لزوم ایجاد بستری برای رشد و پیشرفت در 

تمامی عرصه های کشور از جمله ورزش تأکید کرد.
مسعود پزشکیان در آیین تجلیل از مدال آوران المپیک و پارالمپیک ۲۰۲۴ 
پاریس« اظهار داشت: حضور در جمع شما قهرمانان، مربیان و مدیرانی که در 
این مسیر زحمت کشیده اید، برای من افتخاری وصف ناشدنی است. شما تنها 
مدال نیاوردید، بلکه دل های مردم ایران را شــاد و غرور ملی را تقویت کردید. 
دیدار با شما، احساسی از غرور و افتخار به همراه دارد و این حس، چیزی است 

که همیشه در ذهنم با آن زندگی می کنم.
رئیس جمهوری با اشــاره به فرهنگ و ادبیات غنی ایران، از شعری از اقبال 
لاهوری سخن گفت که الهام بخش او در مسیر زندگی و کار بوده است و افزود: 
پیام شعر »مانند صبا خیز و وزیدن دگر آموز ...« حرکت، تلاش و تغییر است. 
هر روز با این باور پیش می روم که ما ایرانیان شایسته برترین ها هستیم و باید 
بهترین باشیم. هیچ مشکلی در مسیر پیشرفت ما وجود ندارد جز نگاه ما؛ اگر 

نگاه مان را اصلاح کنیم، یا راهی پیدا می کنیم یا راهی می سازیم.
پزشــکیان با تأکید بر لزوم کنار گذاشــتن اختلافــات و ایجاد اتحاد میان 
تمامی اقشــار جامعه افــزود: هیچ قدرتی نمی تواند مــا را زمین گیر کند، مگر 
اختلافات و موانعی که خودمان برای خودمان ایجاد می کنیم. اگر باور کنیم که 
هر ایرانی، از هر قوم و مذهب، در هر گوشه کشور، می تواند بهترین باشد، دیگر 
چیزی ما را متوقف نخواهد کرد؛ باید دســت به دست هم دهیم، اختلافات را 

کنار بگذاریم و به قله های بلند فکر کنیم.
رئیس جمهوری همچنین تصریح کرد: رشد و پیشرفت کشور در گرو میدان 
دادن به جوانان، دانشمندان، کارآفرینان و ورزشکاران است. وظیفه ما در دولت 
این اســت که به جای ایجاد موانع، به آنها کمک کنیم. این کشور با همکاری 
و اتحاد همه مردم، می تواند بالاترین جایگاه را در منطقه و حتی جهان کسب 
کند. پزشکیان با اشاره به اینکه هیچ مسیری بدون چالش نیست، خاطرنشان 
کرد: ما در مسیر زندگی باید قله های بلند را هدف بگیریم و با تمام توان برای 
رســیدن به آنها تلاش کنیم. حتی اگر به آن قله ها نرسیم، مهم این است که 
در راه تلاش کرده ایم. پیام زندگی همین اســت؛ پــرواز را نباید فراموش کرد. 
افتخارآفرینی های شــما قهرمانان عزیز، یادآور همین روحیه است که باید در 

تمام عرصه های زندگی جاری باشد.
 رئیــس جمهوری با ابراز امیدواری نســبت به آینــده ورزش ایران افزود: 
شــما قهرمانان، نه تنها در عرصه ورزش، بلکه در تقویت روحیه ملی و باور به 
توانمندی ایرانیان نقش آفرین بوده اید. از افتخارآفرینی های شما سپاسگزارم و 
تعهد می دهم که دولت تلاش کند موانع پیش روی شــما و دیگر اقشار جامعه 

را بردارد.
پزشــکیان با اشاره به اهداف ترسیم شــده در سند چشم انداز درباره آینده 
کشــور گفت: ایران باید در منطقه و جهان الهام بخش باشد. در علم، فناوری، 
ورزش، اقتصاد و ســایر حوزه ها باید در اوج قرار بگیریم، اما این جایگاه، آسان 
به دست نمی آید؛ باید برای آن زحمت کشید و تلاش کرد. ما در دولت وظیفه 

داریم بستر لازم را برای تحقق این هدف فراهم کنیم.
رئیس جمهوری در پایان خطاب به قهرمانان و حاضران گفت: پرواز شــما 
در صحنه های بین المللی، الهام بخش مردم ایران است. ما در دولت تمام تلاش 
خود را خواهیم کرد تا موانع را از سر راه شما برداریم و مسیر را برای رسیدن به 
قله های بلندتر و افتخارآمیزتر هموار کنیم. به امید روزی که ایران عزیزمان در 

همه عرصه ها، پرچم دار برتری باشد.

رئیسجمهوری:لزومتوجهساختارمندوبهرهگیرانه
ازتجربیاتبینالمللیدرزمینههوشمصنوعی

رئیس جمهوری بر توجه ســاختارمند و بهره گیرانه از تجربیات بین المللی 
در زمینــه هوش مصنوعی تأکید کرد و به وزیــر ارتباطات و فناوری اطلاعات 
ماموریت داد که ســاختار رویکرد کشــور به هوش مصنوعی را با اســتفاده از 

تجربیات بین المللی تدوین کند. 
مســعود پزشکیان، در جلسه هیات دولت با اشاره به گزارش وزیر ارتباطات 
و فنــاوری اطلاعات درباره برنامه های این وزارتخانه در زمینه هوش مصنوعی، 
بر لزوم توجه ســاختارمند به این موضوع تأکید کرد و اظهار داشت: در زمینه 
هوش مصنوعی لازم اســت به تجربه های بین المللی توجه کرده و با بررســی 
دستاوردهای موفقی که در این زمینه وجود دارد، تجربیات مفید برای کشورمان 
را مورد استفاده قرار دهیم. رئیس جمهوری همچنین اتخاذ رویکرد ساختارمند 
و منسجم به هوش مصنوعی را ضروری توصیف و تصریح کرد: لازم است یک 
ساختار متمرکز در زمینه هوش مصنوعی وجود داشته باشد و چنین نباشد که 
هر سازمان و اداره ای به صورت جداگانه و منفک از سایر بخش ها در این زمینه 
فعال شــود. باید به صورت متمرکز و برگرفتــه از تجربه های مفید بین المللی 
فعالیت کنیم و در مرحله بعد با برنامه و مدیریت صحیح و بهره گیری مناسب 

از منابع اقدام کنیم. 
پزشکیان از وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات خواست، اقدامات و رویکردها 
به هوش مصنوعی را مدیریت کند و خاطرنشان کرد: این شیوه که هر اداره ای 
برای خود برنامه و هدفی در زمینه اســتفاده از هوش مصنوعی داشــته باشد، 
رویه قابل قبولی نیست، لازم است وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات مدیریت 
کند تا در زمینه هوش مصنوعی ســاختار و برنامــه ای هماهنگ و هم افزا در 
کشور اجرا شــود.  رئیس جمهوری در بخش دیگری از جلسه هیات دولت، با 
اشاره به بازدید اخیرش از نمایشگاه علمی گفت: در این نمایشگاه با گروه هایی 
روبرو شــدم که نســبت به بازار هدف و رقبای خود اطلاع چندانی نداشــتند 
و نمی دانســتند محصولاتی را که تولید می کنند، چه کسانی باید بخرند. این 
رویکرد ممکن اســت باعث از دست رفتن سرمایه هایشان شود، چون بازدهی 
در غیاب اطلاع کافی و به روز از بازار پایین خواهد آمد. انتظار این است که این 
حوزه هم مدیریت شــده و اجازه ندهیم که فعالان بازار فناوری و دانش به این 

شکل فعالیت کنند.

انتقادپزشکیانازنبودبرنامهایمنسجم
درمناطقآزاد

رئیس جمهور با انتقاد از نبود یک برنامه منسجم در مناطق آزاد و فعالیت های 
بنادر کشور، گفت: در مرحله اول باید با بهره گیری از مشاوران مجرب در سطح 
جهانی که تجربه موفقی در توسعه و رونق بخشی به بنادر بزرگ دنیا داشته اند، 
به یک نقشــه عملیاتی برسیم و سپس براساس آن برنامه ریزی اقدامات را آغاز 
کنیم، تا وقتی که چنین برنامه ای وجود ندارد، هر اقدامی در این حوزه به نتیجه 

دلخواه نخواهد رسید.
دکتر مســعود پزشــکیان صبح امروز یکشــنبه در ادامه جلسات اقتصاد 
دریامحور، با اشــاره به وجود مناطق آزاد متعدد و ظرفیت بنادر کشورمان، بر 
برنامه ریزی صحیح جهت ارتقای کیفی فعالیت ها در اقتصاد دریامحور تأکید و 
خاطرنشــان کرد: تلاش داریم در این جلسات مشخص کنیم که چه راهبردی 
برای توســعه اقتصاد دریامحور و توسعه تجارت دریایی در مناطق آزاد و بنادر 

داریم.

دولت

سیاری:
برایمقابلهباتهدیدهایآینده
بایدتلاشهوشمندداشت

معاون هماهنگ کننده ارتش جمهوری اســلامی  ایران 
گفت: تجهیزات جنگی تغییر کرده اســت و برای مقابله با 
تهدیدهای آینده، تلاش هوشــمند باید داشت. بی توجهی 
به تهدیدات آینــده و فناوری های نوین موجب غافلگیری 

فناورانه و راهبردی می شود.
به گزارش ایســنا، امیر دریادار حبیب الله ســیاری در 
نخستین همایش ملی فرماندهی و کنترل جنگ شناختی 
در دانشگاه فرماندهی و ستاد ارتش )دافوس(، اظهار کرد: 
رهبر انقلاب می فرمایند که »جنگ آینده، جنگ شناختی 
است و دشمن دنبال این است که بر مغزها تسلط پیدا کند 
و این تسلط خیلی باارزش تر از تسلط بر سرزمین هاست.« 
واقعیت هم همین اســت که دشمن ابتدا دنبال تسلط بر 

مغزهاست.
وی ادامه داد: امروز نمی توانیم برآورد کنیم ســال دیگر 
دقیقا چه اتفاقی می افتد. پویایی محیط و سرعت تغییرات 
موجب عدم قطعیت آینده می شــود و شاید ده ها سناریو 
برای آینده وجود داشــته باشــد پس باید آمادگی داشته 

باشیم که با چنین وضعیتی روبرو شویم.
معاون هماهنگ کننده ارتش خاطرنشــان کرد: جنگ 
همیشــه وجود داشــته و دارد و اینطور نیســت که دیگر 
مشکلات با مذاکره حل شود. ولی ما نمی توانیم با استفاده 
از تجربیات گذشته، در جنگ های آینده حاضر شویم. باید 
از تجربیات گذشــته استفاه کرد ولی ایا سلاح ها هوشمند 
نشده است؟ آیا روش های جنگ تغییر نکرده است؟ سرعت 
تغییرات فناوری زیاد اســت. تجهیزات جنگی تغییر کرده 
است و برای مقابله با تهدیدهای آینده، تلاش هوشمند باید 
داشــت. بی توجهی به تهدیدات آینده و فناوری های نوین 

موجب غافلگیری فناورانه و راهبردی می شود.
سیاری تاکید کرد: اگر ملتی دچار غافلگیری راهبردی 
شــود، صحنه را واگذار می کند؛ بنابراین باید به حوزه های 
برترســاز و شالوده شــکن توجه داشــت. حوزه هایی مثل 
هســته ای، فضایی، علوم زیستی، پلاسما، لیزر و فوتونیک، 
رباتیــک و هوش مصنوعی، ســایبری، کوانتــوم و علوم 
شناختی شالوده شکن هســتند که ارتش در این حوزه ها 
فعالیت دارد. در دانشکده های ارتش به دانشجویان در این 
حوزه ها آموزش داده می شود. از شرکت های دانش بنیان و 
نخبگان بهره می بریم تا در این حوزه ها فعال باشیم تا دچار 

غافلگیری فناورانه نشویم.
وی با بیان اینکه »در مقایســه توان رزم کشــورها به 
مولفه های فیزیکی و غیرفیزیکی توجه می شود«، گفت: باید 
بررسی کنیم جایگاه جنگ شناختی در توان رزمی کجا قرار 
دارد؟ آیا به این مســاله تاکنون به اندازه کافی توجه شده 
است؟ در نسل پنجم جنگ، مواردی مثل ظهور رسانه های 
نویــن، افکار عمومی، جنگ ســایبری، عملیات نامتقارن، 
ایجاد ابهام، جنگ ترکیبی و اختلال در تصمیم، به جنگ 
نسل های قبلی افزوده شده است. هدف این جنگ، تسلط 
بر مغزهاســت. البته این به معنای کم ارزش شدن و تمام 
شدن جنگ سخت نیست. جنگ سخت همیشه وجود دارد 

ولی هر روز پیچیده تر می شود.
ســیاری با اشاره به اینکه »هدف جنگ شناختی، تاثیر 
بر بینش افراد اســت«، تصریح کرد:جنگ شناختی یعنی 
کنترل، تغییر، دســتکاری و شبیه سازی هدفمند شناخت 
فردی و اجتماعی سوژه های انسانی به منظور کسب برتری 
است. از سال ۲۰۰۰ به بعد، اهمیت جنگ شناختی بیشتر 
شده است یعنی اگر دشمن از راه جنگ شناختی به نتیجه 
برسد، سراغ جنگ سخت نمی رود. جنگ شناختی دشمن 
در بلندمــدت جواب می دهد و به مــروز زمان در ذهنیت 
اثرگذاری می کند و زمانی متوجه می شــوید که کار از کار 
گذشــته اســت. معاون هماهنگ کننده ارتش در ادامه با 
بیان اینکه »جنگ شــناختی به دنبال برهم زدن انسجام 
ملی است«، گفت: اعتمادزدایی، مشروعیت زدایی، قداست 
زدایی، ناامید سازی و ناکارامدنمایی حاکمیت از روش های 
جنگ شناختی است که این ها را دشمن اکنون در دستور 
کار دارد. در این جنگ  نمی دانید طرف مقابل شما کیست 
زیرا شناخت بازیگران مشکل است. جنگ شناختی دنبال 
تسلط بر افکار عمومی است. زمان آغاز این جنگ مشخص 
نیســت و برای مقابله با آن به هوشمندی نیاز است. جدا 
کردن ملت از حاکمیت قدم اول جنگ شناختی است. نابود 
کردن سرمایه اجتماعی هدف دیگر در این جنگ است تا 
در نهایت جامعه به ســمت اهداف دشمن حرکت کند. در 
جنگ شناختی وقتی یک نفر از نیروی ما کم می شود، در 

واقع یک نفر به نیروی دشمن می افزاید.
ســیاری خاطرنشان کرد: دشــمن در جنگ شناختی 
دنبال تغییر باورها و اعتقادات است تا فکر و رفتار هم تغییر 
کند و در نهایت جامعه در مســیری که دشمن می خواهد 
حرکت کند.  »استعمارفرانو« انسان ها را در مسیری حرکت 

می دهد که می خواهد و دیگر به جنگ سخت نیاز ندارد.
وی اظهار کرد: ارتقای هــوش اجتماعی یعنی توانایی 
شــناخت خود و دیگران، راهکار مقابله با جنگ شناختی 
اســت. باید آگاهی جامعه مخصوصا اقشــار خاکستری را 
افزیش داد. باید قدرت رصد دشــمن ، تحلیل مناسبی از 
رفتار دشــمن و قدرت طرح ریزی و مقابله داشته باشیم. 
باید به سرمایه انسانی خود خیلی توجه داشته باشیم. باید 
انطباق تصویر ذهنی و عینی در میان کارکنان خود داشته 
باشیم یعنی آنچه می گوییم و عمل می کنیم یکی باشد تا 
سرمایه انسانی به سرمایه اجتماعی تبدیل شود و در نهایت 
تاب آوری شــناختی افزایش یابد و به ســطح بازدارندگی 

برسیم.
وی تاکید کرد: به فناوری های نوظهور و شــالوده شکن 
و جذب و تربیت نیروی انسانی توجه کنیم تا دچار غفلت 
راهبردی نشویم. جنگ سخت پایان نیافته ولی اگر دشمن 
در جنگ شناختی موفق شود دنبال جنگ سخت نمی رود.

می توان با استفاده از فضای مجازی 
بر دشمن  تاثیر گذاشت

همچنین امیر دریادار حبیب الله ســیاری در حاشــیه 
همایش ملی فرماندهی و کنترل جنگ شناختی در جمع 
خبرنگاران گفت: جنگ شناختی موضوعی است که امروز 
در بحث ارتقــای توان دفاعی و بازدارندگی هر کشــوری 
می تواند تاثیرگذار باشــد. این موضوع در نیروهای مسلح 
جمهوری اســلامی ایران مورد توجه قــرار گرفته و به نحو 
مناسبی هم در سطح جهان رصد و دنبال و پیگیری شده و 

به نتایجی دسترسی پیدا کردیم.
وی ادامــه داد: ما بــه دنبال این هســتیم که بتوانیم 
توانمنــدی جنگ شــناختی خودمــان را با اســتفاده از 
توانمندی هایی که در اختیــار داریم، بالا ببریم و همزمان 
بتوانیم  از جنگ شــناختی که در داخل وطن ما دشــمن 
می خواهد ایجاد کند، جلوگیــری کنیم. معاون هماهنگ 
کننده ارتش اظهار داشــت: دانشگاه فرماندهی و ستاد به 
خاطر  پویایی کــه در درون آن وجود دارد به این موضوع 
هم توجه کرده است یعنی علاوه بر بحث موضوعات جنگ 
که در دانشگاه مورد بحث و بررسی قرار می گیرد و مدیران 
و فرماندهان را برای جنگ های آینده آماده می کند به این 

موضوع هم توجه خاص کرده است.

دفاعی


